


Vážený čtenáři, vzhledem k rozsáhlosti zápisu z jednání zastupitelstva města otiskujeme
na tomto místě pouze výpis jednotlivých usnesení zastupitelstva. Celý zápis je zveřejněn
na internetových stránkách města www.svihov.cz. Z důvodu dodržení zákona o ochraně
osobních dat jsou jména občanů, o kterých zastupitelstvo jednalo, při zveřejnění začerně-
na. Úplný zápis bez provedených úprav je k nahlédnutí na Městském úřadě Švihov.

Zasedání č. 48 dne 28. 8. 2013
Návrh usnesení: ZM schválilo předložený program zasedání.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 415/48/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM souhlasí, aby zásady programu podpory protipovodňové
ochrany domů byly rozpracovány do podrobného vnitřního předpisu města.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 416/Z48/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM souhlasí, aby bylo zadáno zpracování studie řešení veřejného
vodovodu ve Lhovicích.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 417/Z48/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM souhlasí s přijetím dotace z OPŽP na realizaci projektu „Dva
světy – přírodní zahrada MŠ“.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 418/Z48/13 bylo schváleno.

Bod č. 8 – Různé.
Návrh usnesení: ZM schvaluje rozpočtové opatření změnu rozpočtu města č. 6.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 419/Z48/13 bylo schváleno.
(Příloha č. 3 – Rozpočtová změna č. 6)

Návrh usnesení: ZM souhlasí se zveřejněním záměru směny části pozemku města
p.č. 1041/1 v k.ú. Kokšín – trvalý travní porost o výměře cca 2.800 m2 za jiný poze-
mek stejné kultury a doplatkem 120 tis. Kč.
Výsledek hlasování: pro 0, proti 5, zdržel se 0.
Usnesení č. 420/Z48/13 nebylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM schvaluje uzavření smlouvy s ČEZ Distribuce o zřízení věcné-
ho břemene č. IV – 120006593/1/VV na uložení vedení NN do pozemků města v Jíně.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdržel se 0. Usnesení č. 421/Z48/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM souhlasí s bezplatným zapůjčením festivalového stanu SDH
Třebýcinka v říjnu na akci při pouti v Třebýcince.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdržel se 0. Usnesení č. 422/Z48/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM schvaluje poskytnutí dotace z programu podpory spolků:
TJ Sokol Švihov ve výši 2.000,- Kč na uskutečněný dětský den ve Švihově
FC Švihov ve výši 16.400,- Kč na podporu mládežnických složek – 48 členů do 18
let a dvě mládežnická družstva.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdržel se 0. Usnesení č. 423/Z48/13 bylo schváleno.
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Návrh usnesení: ZM schvaluje poskytnutí dotace FC Švihov ve výši 45.000,- Kč na
údržbu hřiště a kabin.
Výsledek hlasování: pro 5, proti 0, zdržel se 0. Usnesení č. 424/Z48/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM souhlasí s umožněním pronájmu sálu v KD na pořádání zába-
vy s kapelou Extrabend dne 19. 4. 2014 za podmínek minimalizujících riziko.
Výsledek hlasování: pro 4, proti 0, zdržel se 1. Usnesení č. 425/Z48/13 bylo schváleno.

Zasedání č. 49 dne 18. 9. 2013
Návrh usnesení: ZM schválilo předložený program zasedání.
Výsledek hlasování: pro7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 426/Z49/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM schvaluje program podpory protipovodňové ochrany domů.
Výsledek hlasování: pro7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 427/Z49/13 bylo schváleno.
(Příloha č. 3 – Program podpory protipovodňové ochrany domů)

Návrh usnesení: ZM schvaluje dodatek č. 1 obecně závazné směrnice č. 1/2010 
o vytvoření a použití účelových prostředků města „Fondu rozvoje bydlení“.
Výsledek hlasování: pro7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 428/Z49/13 bylo schváleno.
(Příloha č. 4 – Dodatek č. 1 obecně závazné směrnice č. 1/2012 o vytvoření a použití
účelových prostředků města „Fondu rozvoje bydlení“)

Návrh usnesení: ZM souhlasí s přidělením zakázky na výstavbu polní cesty PCV 6 -
úseky 101 a 103 v k.ú. Švihov u Klatov firmě Lesní stavby s.r.o. Nýrsko za částku
657.962,- Kč vč. DPH.
Výsledek hlasování: pro7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 429/Z49/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM schvaluje změnu rozpočtu města č. 7 na rok 2013.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 430/Z49/13 bylo schváleno.
(Příloha č. 5 – Změna rozpočtu města č. 7 na rok 2013)

Návrh usnesení: ZM schvaluje program podpory sportu na rok 2013.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 431/Z49/13 bylo schváleno.
(Příloha č. 6 – Program podpory sportu na rok 2013)

Návrh usnesení: ZM ukládá starostovi jednat s majitelem pozemku p.č. 370/2 a 370/4
v k.ú. Kamýk u Švihova o směně těchto pozemků za pozemky města. Termín – do
31. 10. 2013.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 432/Z49/13 bylo schváleno.

Návrh usnesení: ZM rozhodlo zveřejnit záměr prodeje hasičského vozidla – cister-
nová stříkačka Š 706 RTHP za cenu železného šrotu, tj. 45 tis. Kč.
Výsledek hlasování: pro 7, proti 0, zdrželi se 0. Usnesení č. 433/Z49/13 bylo schváleno.

(vp)
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Konečně vlak staví. Dveře vagonu se otevírají. Noc, celé nádraží je jasně osvíceno,
všude kolem ozbrojení esesáci se psy. Hluk, křik. „Všichni ven a rychle“. Štěkot psů 
a střelba. Bití, nadávky, nástup do pětistupů. V nastalém zmatku ztrácí najednou Nina
maminku, ale naštěstí se jí ji daří zase nalézt. Všímá si, že ve vagonu zapomněla chleb-
ník. Rychle se chce pro něj vrátit, místo toho dostává od esesáka facku. Mezi vězni,
kteří pomáhali starým a nemocným lidem z vagonů se tiše ozývá rada „Hlavně se
nehlásit jako nemocní, jinak půjdete do plynové komory“. Všichni se snaží zůstat
pohromadě, děti se křečovitě drží za sukně maminek. První selekce. Po několikerém
důkladném prověření se s maminkou dostávají vpravo. Náklaďáky je odvážejí do kon-
centračního tábora Osvětim. Cesta vede kolem ostnatých drátů, strážních věží, světlo-
metů, vojáků se samopaly. Sotva se drží na nohou. Nad nimi jasná obloha plná hvězd,
kolem nich nepředstavitelné utrpení. V náklaďáku jsou pouze ženy a jako Nina stejně
staré děti. Auto zastavuje před „rodinným táborem“. Rychle ven a poklusem do
baráku. Nízký, dřevěný barák, uprostřed velká kamna s dlouhou rourou, po obou stra-
nách třípatrové palandy jako v Terezíně. Maminka, NIna a další tři ženy dostávají při-
dělené místo na horní palandě a jednu špinavou a zavšivenou deku. Blechy, vši a švábi
se postarají o neklidný spánek, do kterého zcela vyčerpané upadají.

Velmi brzo, ještě za tmy, budíček, počítání a poklusem do umývárny, přezdívané
sauna. Všechno rychle, kdo se opozdí, dostal gumovým obuškem. Nina drží v podpa-
ží svoji milovanou panenku, která jí tak dlouho doprovází. Konečně, kdo ví, zda se do
baráku vrátí zpět.

Sprchy tvoří dvě nebo tři místnosti. Za stálého dozoru ozbrojenými esesáky svlék-
nutí do naha, oholení hlavy. Vyhublé, staré, mladé, není čas na stud, pocit ponížení 
a výsměchu vojáky přetrvává. Najednou někdo bafne Ninu za rameno a německý
voják jí vytrhává panenku. Pláč a prosby jsou zbytečné. Panenka je nenávratně pryč.
Nahnání pod ledovou vodu. Svršky jsou pryč, místo nich zavšivené vězeňské šaty,
které nikomu nepadnou a dřeváky. Žádné punčochy a prádlo. V poklusu zpátky na
barák a první teplé jídlo – polévka s kouskem chleba. Žádná lžíce nebo příbor, každý
jí, jak umí a pomáhal si i rukama. Maminka ji pobízí, abych všechno snědla, přežít
může pouze ten, kdo je více nebo méně silný. Další nástup, další sčítání, tetování čísla
na levé předloktí. Nina dostává číslo 71978, maminka 71979. Již dávnou jsou lidmi bez
jména. Zápis do nekonečného seznamu, kousek chleba s trochou marmelády k večeři.
Tak končí prví den v Osvětimi.

Za krátko se musí Nina rozloučit s maminkou a přejít do dětského bloku. Dozorcem
je surový německý vězeň, nešetří fackami a nekonečnými nástupy. Možnosti setkání 
s maminkou jsou velmi omezené a stále obtížnější. Většinou využívá Nina zmatku po
nekonečných nástupech, když se vězni vrací na baráky. Po jednom z nekonečných
nástupů maminka onemocní. Za krátkou dobu jí spoluvězenkyně uvolňují místo na
dolní pryčně palandy, blízko kamen. Maminka umírá 12. března 1944. Dlouhou dobu
leží na baráku na pryčně, dlouhou dobu na ni padá sníh za barákem. Jednoho dne je
ale místo prázdné. Nina zůstává sama.
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Do Osvětimi přijíždějí další a další transporty z Terezína. Nedostatek místa řeší roz-
sáhlé selekce. Některé z nich řídí obávaný dr. Mengele. Většinu vězňů posílá vlevo.
Konečně je na řadě i Nina. Šanci na přežití mají pouze zdraví a silní. Nohy ji nepo-
slouchají. Mengele ukazuje vlevo. Nina sebere poslední síly, přistoupí k Mengelemu 
a hovorovou němčinou mu říká, že je dost silná na to, aby mohla pracovat, jak nedáv-
no ztratila maminku a jak by se ještě ráda podívala do milované Prahy. Dovolila si něco
nepředstavitelného. Co a zda jí rozuměl a co a zda vůbec jí odpověděl, nerozuměla.
Viděla pouze jeho ruku, jak rozhoduje o jejím životě a ukazuje vpravo. Přežila koli-
kátou již selekci.

Jakoby to maminka tušila již při nástupu na seřadiště na výstavišti v Praze, uvedla,
že je Nina starší, než tomu ve skutečnosti bylo. Nyní se Nina ocitá mezi ženami schop-
nými práce. V ženském táboře patří k nejmladším. Setkává se zde i se známými ze Švi-
hova. S paní Klementovou a její dcerou Anetou. Kontakt znovu obnovují mnoho let po
válce.

Podmínky v ženském táboře jsou nesrovnatelně horší než v rodinném táboře. Nina
pracuje jako pomocná síla v továrně na kaučuk. Jednoho dne se s větším pracovním
komandem dostává z tábora v Osvětimi do tábora Stutthof nedaleko Gdaňska. 
V mimotáborové pracovní skupině pomáhá při sklizni. Bosa, s rozedranýma nohama,
nakonec rozvazuje snopy před podáváním do mlátičky. O jejím dalším osudu rozho-
duje upuštěný nůž na rozvazování, který stroj zastaví. Znamená to trest, který začne
návratem do tábora Stutthof mezi staré a nemocné vězně, kteří již nemohou pracovat
a jsou určeni k likvidaci. Příjezd náklaďáku očekávají každým dnem. Beznaděj. Osud
tomu ale chce jinak. Nová dozorkyně v uniformě SS, která trochu mluví polsky, se
zajímá o to, jak se Nina dostala do této skupiny. Možná již ví, že se blíží konec války,
možná si tak chce vykoupit vlastní svědomí. Nina se z této skupiny dostane do pra-
covního komanda a celý den lopatou a rýčem kope hroby. Vězni přespávají ve stanech,
blíží se zima. Jednoho dne je povolána k veliteli tábora a končí v kuchyni u škrabání
brambor holýma rukama. Opět zasahuje náhoda, když ji zastaví jeden esesák a chce
vědět, odkud pochází. Nohy z práce na poli i ruce od škrabání brambor má rozervané.
Z Prahy, i on má ženu v Praze. Za pár dnů od něj dostává skutečnou škrabku na bram-
bory. Nepochopitelné. 

V lednu 1945 má být stanový tábor s vězni vyklizen. Kdo nemůže do pochodu, toho
vyzvednu náklaďáky. Nikdo tomu nevěří a téměř všichni nastupují do pochodu smrti.
Celý den rychlý pochod do neznáma. V noci přenocování ve stájích, kousek chleba 
a trochu polévky. Kdo nestíhá a zůstává ležet, je bez milosti zastřelen. Den za dnem se
celá kolona zmenšuje. Večer jednoho dne dorazí pochod do města Korunovo. Noc
strávená v pořádné budově skutečného vězení, nesrovnatelné s táborovými baráky 
a stany. Zato bez jídla. Noc je mnohem kratší. Pod okny vězení rachotí auta, stále hla-
sitěji jsou slyšet děla. Esesáci bezhlavě prchají. Zakrátko jsou vidět první ruští vojáci.
Svoboda. 

Korunovo, 24. leden 1945, Nině je dvanáct a půl let, měří 150 centimetrů a váží 
25 kilo. Patří k malé hrstce z 15.000 československých dětí, odvlečených Němci a k pár
dětem z tábora Osvětim, které utrpení přežívají.

Pokračování příště.
Podle knihy osobních vzpomínek přeložila a zpracovala M.Vacková
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Na konci září se po čtyřech letech konala ve dnech 27. 9. – 30. 9. pravidelná
návštěva zástupců našeho města v partnerské obci Boltigen (Švýcarsko). 
V letošním roce uplynulo 20 let od vzniku tohoto partnerství, kdy v roce 1993 do
Boltigenu zavítal starosta Josef Veselý v doprovodu MUDr. Oldřicha Richtera. 

Delegace našeho města byla v letošním roce rozšířena o Dechový orchestr
Základní školy ve Švihově, který obdržel pozvání od Hudební společnosti
Boltigen na festival věnovaný křtu nových uniforem tohoto hudebního souboru.
Náš orchestr se stal hlavním hostem festivalu a dostal možnost vystoupit nejen
jako dalších 5 švýcarských orchestrů ve festivalovém průvodu, ale měl i dva samo-
statné koncerty, které celkem shlédlo více jak 500 diváků. Jak v sobotu večer, tak
především v neděli odpoledne náš orchestr sklidil velký aplaus a musel přidat
několik skladeb navíc. Švýcarští diváci v čele s vedením obce Boltigen obdivovali
nejen šíři repertoáru našich mladých muzikantů, ale i délku jejich vystoupení 
(90 minut) bez přestávky. Poděkování za předvedený výkon patří nejen mladým
muzikantům, ale především kapelníkovi Josefu Babkovi.

/vp/
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Je šance na zlepšení pozemníhoJe šance na zlepšení pozemního
digitálního signálu ve Švihově?digitálního signálu ve Švihově?

Občané Švihova od doby spuštění digitálního signálu poukazují na špatnou kvalitu
pozemního signálu. Dne 24. 6. 2013 město proto zaslalo dopis na České radiokomuni-
kace, ve kterém popsalo problémy s příjmem digitálního pozemního signálu a žádalo
o měření kvality signálu s tím, že výsledky měření by mohly být podkladem pro
podání žádosti o vybudování digitálního opakovače na posílení kvality signálu. V té
době nezávisle na nás Město Klatovy rovněž zaslalo dopis na Český telekomunikační
úřad, ve kterém poukazovalo na nedostatečný příjem digitální televize vysílací sítě 4
(Telka, Fanda, Smíchov, Pohoda..) v obcích na Klatovsku. Český telekomunikační úřad
nás v červenci dopisem požádal o sdělení konkrétních problémů s příjmem signálu,
zejména určení místa s číslem popisným. Zveřejnili jsme proto dotazník, ve kterém
mohli občané označit úroveň signálu jednotlivých stanic. Údaje poskytlo sice jen 15
občanů, ale i to dostatečně dokazovalo, že téměř ve všech částech Švihova je 
s kvalitou signálu problém – příjem je nestabilní, obraz kostičkuje nebo občas vypa-
dává vlivem počasí. Následně jsme obdrželi dva dopisy. Dopisem ze dne 25. 8. 2013
České radiokomunikace reagovaly na náš dopis o problémech s kvalitou signálu ve
Švihově: „České Radiokomunikace na základě Vašeho požadavku provedly měření kvality sig-
nálu, jehož výsledkem je, že kvalita DVB-T vysílání v oblasti města Švihova se od jeho spuště-
ní nikterak nezměnila. Jsou zde samozřejmě i místa, kde vzhledem k terénnímu profilu města
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Švihova jsou na hranici použitelnosti. Možností zlepšení současné situace je vybudování 
digitálního dokrývače.  České radiokomunikace coby technický operátor sítí budují digitální tele-
vizní sítě včetně sekundární sítě digitálních dokrývačů na základě přání a požadavků svých
zákazníků, tedy jednotlivých televizních stanic. V současné době nevíme o žádné aktivitě televi-
zí, která by v střednědobém horizontu vedla k posílení signálu vysílacích sítí v oblasti města Švi-
hova. V případě zájmu mají České radiokomunikace ve svém produktovém portfoliu řešení pro
tyto případy, a to formou poskytování služeb prostřednictvím digitálního opakovače/převaděče.
Tuto službu jsou České radiokomunikace na základě objednávky obce schopny poskytnout, slu-
žba je placená, cena je 20.000,- Kč bez DPH měsíčně za 1 opakovač/převaděč pro jednu digitál-
ní síť. V případě zájmu nás neváhejte kontaktovat.“

Dopisem ze dne 6. 9. 2013 reagoval Český telekomunikační úřad na dopis Města Kla -
tov ohledně nedostatků v příjmu digitální televize vysílací sítě 4 v obcích na Klatovsku: 

„Z oslovených 44 obcí do 5. 9. 2013 odpovědělo 6: Dolany, Švihov, Janovice nad Úhlavou,
Bezděkov, Strážov, Předslav, z nichž většina uvádí problémy s příjmem MUX 4. Ohledně pokry-
tí signálem MUX 4 na Klatovsku Vám sdělujeme, že na základě žádosti provozovatele MUX 4
firmy Digital Broadcasting, s.r.o. o vydání individuálního oprávnění pro DVB-T vysílače na
Klatovsku  probíhá mezinárodní kmitočtová koordinace pro vysílač Klatovy Doubrava, po jejímž
úspěšném dokončení bude individuální oprávnění vydáno. V uvedené oblasti je zatím vydáno
individuální oprávnění pro vysílač Domažlice Čerchov 25. Kanál, který svým signálem též čás-
tečně pokrývá okres Klatovy.“

Z uvedených dopisů je zřejmé, že ke zlepšení digitálního pozemního signálu ve Švi-
hově nedojde. Nabídka, aby město objednalo a platilo provoz dokrývače/převaděče 
v částce 20.000.Kč + 4.200,- Kč DPH měsíčně za jednu digitální síť (celkem jsou 4 sítě)
je naprosto nereálná. Příslib na vybudování převaděče pro televizní síť 4 na Doubravě
zřejmě zajistí pro Švihov dostatečnou kvalitu signálu. Vzhledem k tomu, že ostatní
programy jsou přijímány z vysílače Krašov – anténa nastavena směr Plzeň nebo vysílač
Svatobor – anténa nastavena směr Sušice, bude muset být pro příjem signálu z Dou -
bravy zřejmě instalována další anténa. 

Zcela bezproblémový je pouze příjem digitálního satelitního signálu, zařízení pro
jeho příjem lze pořídit za částku již od cca 2.000,- Kč.

/zu/

Výměna občanských průkazů při skončení jejich platnosti
Občanské průkazy jsou vystavovány na dobu určitou. Doba jejich platnosti je na

občanském průkazu vyznačena. O nový občanský průkaz lze požádat nejdříve 30 dnů
před vypršením jeho platnosti, nejpozději do 15 dnů po vypršení jeho platnosti. Pokud
občan požádá o výměnu občanského průkazu dříve než 30 dnů před vypršením jeho
platnosti, platí se správní poplatek 100,- Kč. K žádosti na vydání nového občanského
průkazu musíte předložit pouze stávající občanský průkaz. Fotografie se již nepoža-
dují, pracovnice úřadu vás nafotí sama. 
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Občanské průkazy – informace



- 9 -

Vydání prvního občanského průkazu v 15 letech
Povinností občana, který dosáhl věku 15 let, je mít občanský průkaz. Pro splnění této

povinnosti je nutné požádat o vydání občanského průkazu nejdříve v den dovršení 
15 let věku a nejpozději do 30 dnů po dovršení 15 let věku. V tomto případě bude
občanský průkaz vyhotoven zdarma a bude mít dobu platnosti 10 let. Pokud občan
požádá o vydání občanského průkazu před dovršením 15 let, platí se správní poplatek
50,- Kč a občanský průkaz bude mít dobu platnosti 5 let. K žádosti o vydání občanské-
ho průkazu se dokládá rodný list. Fotografie se již nepožadují, pracovnice úřadu vás
nafotí sama. 

V obou případech se o občanský průkaz  musí požádat na MěÚ Klatovy, odboru vni-
třních věcí. Pracoviště občanských průkazů je v budově vpravo od Černé věže na
náměstí. Úřední hodiny jsou: pondělí a středa  8.00 – 17.00 hod., pátek 8.00 – 14.30 hod.
Často se stává, že tam jsou velké fronty. Těm se lze vyhnout objednáním rezervace na
konkrétní den a hodinu. Rezervace se dělá na internetu na adrese:
http://rezervace.mukt.cz/index.php . Pokud někdo internet nemá nebo s ním nepracu-
je, vyřídíme mu tuto rezervaci na MěÚ Švihov, stačí nás kontaktovat nebo se osobně
dostavit. Obdobně lze rezervaci zajistit i na vydání nově vyhotoveného občanského
průkazu.

Možnost rezervace termínu lze využít i pro podání žádosti a vydání cestovních pasů.
/zu/

Č. p. 397
Rodinný dům byl postaven na zahradě patřící k domu č. p. 260. Stavba probíhala 

v létech 1981 – 1983. Plány na stavbu jednopatrového domu vypracoval stavbyvedou-
cí pan Jiří Smrčka. Vzhled domu z roku postavení nezměněn.

Současný majitel: Jánský Karel
Č. p. 398

Pozemek na stavbu domu byl koupen v roce 1979 od pana Josefa Cihláře z č. p. 249.
Vzhled domu byl vybrán z katalogu 1975. Plány na stavbu rodinného domu s podkro-
vím vypracoval Studijní a Typizační ústav Praha, Ing. Architekt P. Javris. Stavba pro-
bíhala v letech 1980 – 1983. Vzhled domu od roku postavení nezměněn.

Současný majitel: manželé Beštovi
Č. p. 399

Původní majitel pozemku byl pan Augustin Zábrodský, po něm se majitelkou stala
jeho dcera Jana Senftová, manželka zvěrolékaře. Od ní v červenci 1936 koupili hostinec
Za Vodou manželé Antonín a Anežka Škopkovi. K hostinci patřily přilehlé parcely 
č. 1432 a 1433 a část cesty vedoucí na „Pilu“. Pan Škopek zemřel v roce 1955 a jeho
manželka Anežka v roce 1994.

V roce 1980 – 1984 František Paveza s manželkou Mgr. Anežkou Pavezovou, dcerou
manželů Škopkových, na parcele na které podél cesty stával dřevěný kuželník posta-
vili jednopatrový dům. Plány vypracoval ing. arch. Václav Kubeš z Kamene.

HHHHiiii ssss tttt oooorrrr iiii eeee     ššššvvvv iiiihhhhoooovvvv sssskkkkýýýýcccchhhh    ddddoooo mmmmůůůů    ––––     pppp ooookkkkrrrraaaačččč oooovvvváááánnnn íííí
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František Paveza byl rodák ze Švihova, který absolvoval SPŠS v Plzni. Po maturitě
nastoupil do Škodových závodů v Klatovech, kde pracoval jako konstruktér palivo-
vých pecí až do odchodu do důchodu. Byl členem KANU v Klatovech a v devade-
sátých letech byl členem výboru Svazarmu ve Švihově.  Zemřel 31. 12. 2006.

Současný majitel domu změnil vstupní část domu, část předzahrádky a vyměnil
okna a dveře.

Současný majitel: Milan Paveza
Č. p. 400

Parcela na stavbu rodinného domu s podkrovím koupena v roce 1981 od pana uči-
tele Josefa Cihláře z č. p.249. Stavba probíhala v letech 1982-1985. Plány domu vypra-
coval pan Václav Petráš z Bukové. Vzhled domu z doby postavení nezměněn.

Majitelé domu manželé Jirákovi. Pan Mgr. Ladislav Jirák pocházel z Lužan. Po doko-
nčení studií jeho první působiště byla Základní škola v Železné Rudě. Jako učitel
nastoupil do Švihova v září 1971. Od roku 1978 byl zatupujícím ředitelem za dlouho-
době nemocného ředitele pana Josefa Polívku. Ředitelem školy ve Švihově byl jmeno-
ván v roce 1980. Ve veřejném životě byl velmi aktivní. Byl členem rady MěNV Švihov,
v mládí trenér žáků v kopané, 1976 předseda komise pro mládež a tělovýchovu, před-
seda oddílu kopané, místopředseda TJ Sokol Švihov, člen spolku hasičů, zahrádkářů.
Zemřel v březnu 2012 ve věku nedožitých 66 let.

Současný majitel: Jan a Anna Jirákovi
Č. p. 401

Stavební místo na kterém je dům postaven patřilo panu Václavu Šteflovi z č. p.241,
od něj jej koupil Václav Peksa z č. p. 155 a v roce 1982 tento pozemek kupují nynější
majitelé. Stavba rodinného domu s podkrovím probíhala v letech 1983 – 1985. Plány na
stavbu domu vypracoval OSP (Okresní stavební podnik) Benešov. V roce 2007 byla
vyměněna okna a v roce 2010 dostává dům světle zelenou fasádu.

Současný majitel: manželé Pužmanovi
Č. p. 402

Stavební místo Na Hrobárně koupeno v roce 1983 od MěstNV Švihov. Plány na stav-
bu rodinného domu vypracoval Stavební podnik Benešov. Stavba probíhala v letech
1984 – 1985. Dohled měl pan František Chmelík. Kolaudace byla provedena v roce
1986. V roce 2009 byla provedena přístavba, vyměněna oken a nová fasáda. Vzhled
domu se výrazně změnil.

Současný majitel: manželé Ungerovi
Č. p. 403

Stavební místo Na Záhumenici koupeno od pana Jiřího Rysa z Prahy. Stavba jedno-
patrového domu byla zahájena v květnu 1984 a dokončena v prosinci 1986. Projektová
dokumentace zakoupena od Stavoprojektu Hradec Králové. V roce 2006 provedena
výměna oken. Vzhled domu je stejný z doby postavení.

Současný majitel: manželé Urbánkovi
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Č. p. 404
Zahrada na stavbu domu koupena v roce 1980 od pana Josefa Levého, Švihov 143.

Přípravné práce a vlastní stavba probíhaly v letech 1982 – 1986. Plány na jednopatrový
rodinný dům vypracoval Ing.Vít Smolík z Otína. V roce 2010 byly vyměněny okna a ve
stejný rok byla udělaná nová fasáda.

Současný majitel: manželé Červených
Č. p. 405

Tato zahrada patřila nejdříve panu Vokurkovi, krejčímu z č. p. 181. Po něm zdědili
zahradu manželé Vondráčkovi a od nich koupil pozemek v roce 1976 nynější majitel.
Stavba rodinného domku ve Školní ulici proběhla v letech 1979 – 1982. Byl postaven
jednopatrový dům. Projektová dokumentace byla zakoupena od Okresního stavebního
podniku Benešov. V roce 2006 byla vyměněna okna. V roce 2007 bylo provedeno zatep-
lení domu a nová bílá fasáda. Jinak vzhled domu nezměněn.

Současný majitel: Svoboda Petr
Č. p. 406

Dům postaven na pozemku rodiny Smrčkovy. Na místě stávala elektrodílna pana
Josefa Smrčky, elektrikáře ve Švihově, otce pana Josefa Smrčky z č. p. 205. Plány na
stavbu jednopatrového domu vypracoval stavitel, pan Václav Kubín z č. p. 362. 
V letech 1985 – 1987 probíhala výstavba domu. V roce 2008 výměna oken a v roce 2010
zateplení domu a nová barevná fasáda. Jinak se vzhled domu nezměnil.

Současný majitel:Hettlerová Helena
Č. p. 407

Bytovky, které nechalo postavit v letech 1983 – 1987 JZD Švihov ve Školní ulici. Dům
o šesti bytových jednotkách v přízemí šest garáží, byl postaven pro členy družstva.
Celkové náklady na stavbu činily 2 050 000,- Kč. Investorem bylo Stavební bytové dru-
žstvo Klatovy. Plány vypracovaly Zemědělské stavby Plzeň – závod Klatovy. Na stavbě
domu pracovala i stavební četa družstva. Kolaudace domu provedena 25. 8. 1987 a do
konce srpna toho roku byly všechny byty obydleny. Dům se od roku postavení nezmě-
nil. Někteří majitelé bytů vyměnili okna.

Současný majitel: majitelé bytů
Č. p. 408

Původní majitel zahrady byl stavitel Josef Klaisner z č. p. 245 a po něm jeho syn
Václav, také stavitel. Od nich pozemek kupuje pan Václav Štípek z č. p. 200, úředník
ČSAD Klatovy. Od toho část zahrady kupují v roce 1988 současní majitelé. Stavba
dvougeneračního rodinného domu byla provedena v letech 1988 – 1990. V roce 2005
byly vyměněny okna. Jinak se vzhled domu nezměnil.

Současný majitel:manželé Štěpánkovi
Č. p. 409 

Majitel pozemku na kterém je dům postaven byli nejdříve Karel a Anna Slámovi. 
Po nich Anna a Václav Červených z č. p. 299. Tito majitelé prodali část pozemku své
vnuč ce Mirce v roce 1988. Stavba jednopatrového rodinného domu probíhala v létech
1989 – 1991. Plány vypracoval stavitel Karel Muller z Klatov. V roce 2003 byly vyměně-
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ny okna a v roce 2009 položena nová střešní krytina. Jinak vzhled domu od doby posta-
vení nezměněn.

Současný majitel: Dolejší Michaela
Č. p. 410

Původní majitel zahrady byl stavitel Josef Klaisner z č. p. 245 a po něm jeho syn
Václav, také stavitel. Od nich pozemek kupuje pan Václav Štípek z č. p. 200, úředník
ČSAD Klatovy. Od tohoto majitele část zahrady kupují v roce 1988 nynější majitelé.
Dvougenerační rodinný dům postaven v letech 1988 – 1992. V roce 2006 byl dům vyle-
pšen novými okny. Jinak je vzhled domu stejný od postavení.

Současný majitel: manželé Riedlovi
/bn/

Po stopách PopelkyPo stopách Popelky
Přijďte se podívat na výstavu Po stopách Popelky, která se koná k 40. výročí

natáčení nejoblíbenější české pohádky Tři oříšky pro Popelku. Výstava je součástí
mezinárodního projektu „Tři výstavy pro Popelku“, která spojuje zámek Moritz -
burg, Vodní hrad Švihov a Zámek Ctěnice. Výstava je určena nejen pro malé
návštěvníky, ale pro každého, kdo má tuto tradiční českou pohádku rád. 

Letos je tomu právě 40 let, co se předhradí Švihova proměnilo díky natáčení v hos-
podářství, kde žila Popelka s macechou a nevlastní sestrou Dorou. Režisér Václav
Vorlíček využil kvalit švihovského hradního komplexu a učinil jej kulisou svého filmu.
Hrad Švihov se při příležitosti tohoto výročí proměnil ve výstavní areál, který návštěv-
níkům připomene vybrané scény z filmu, z Popelčina domova i z okolních lesů. 

Na hradě na návštěvníky čeká výstava kostýmů z filmu, kulisy a scény z natáčení,
informace a zajímavosti o natáčení pohádky a medailonky o tvůrcích. Nebude chybět
ani interaktivní zastavení a hry pro děti nebo živá zvířátka, sova Rozárka a kůň
Jurášek. 

Výstavu doplňuje pohádková stezka „Po stopách Popelky“, která zavede návštěv-
níky do míst, kde se v roce 1972 natáčely nejznámější scény z pohádky. Například do
sadu, kde měla Popelka svou sovu Rozárku, nebo k rybníku v Mezihoří, kde macecha
s Dorou vyzkoušeli studenou vodu při převrhnutí kočáru. 

Výstava byla otevřena 5. 10. 2013 slavnostně – pochodem „Po stopách Tří oříšků pro
Popelku“. Připravena zde byla stejně jako v loňském roce trasa pro pěší i pro cyklisty
a další doprovodný program. Pochodu se v letošním roce zúčastnilo téměř 400
návštěvníků. V 15:00 následovala také beseda s režisérem Václavem Vorlíčkem, který
prozradil spoustu zajímavostí z natáčení pohádky.

Termín: 5. 10. 2013 – 2. 3. 2014 
Otevírací doba: úterý – neděle, 10:00 – 16:00
Místo: VODNÍ HRAD ŠVIHOV – výstavní sál, nádvoří, stezka
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ABY SMUTNO NEBYLO...
Vlaštovičky odlétly a na obloze jako by smutno bylo. Jenomže to neznáme u nás ve

Švihově!! Bude drakiáda, ať na obloze létají alespoň draci bezpéráci, jak zpívá Pavel
Novák v jedné své písničce.

O nápadu jsme pověděli dětem u nás v mateřské škole, napsali jsme pozvánky, roz-
dali je rodičům, objednali jsme vítr, takový ten prostřední – žádný vánek, žádná vichři-
ce a pak to přišlo. Teda přišly – snad všechny děti ze školky. S rodiči, prarodiči, tetami
i strýci. Nechyběli sourozenci, kteří už jsou z naší mateřské školy pryč,  a další pokrev-
ní i nepokrevní příbuzní. Vzduchem prolétli první draci, jako by se styděly, ale pak
začalo to správné řádění na obloze. Kdepak vlaštovky. Tohle byla podívaná. Nad hla-
vami všech létala různá stvoření, co k drakům měla daleko, ale o to byla podívaná
zajímavější. Vítr trhal ocasem drakům, bral nám čepice, cuchal nám vlasy, ale nakonec
nám pomohl rozdmýchat oheň, na kterém jsme opekli vuřty. Vždyť nám také pořádně
vyhládlo. A také jsme se potřebovali zahřát.

Bylo nám spolu dobře a smutno nebylo. Byl slyšet smích i volání, škádlení i výčitky
typu: „Jak to držíš toho draka? Povol ho, ať může výš!!!“ A tak, aby smutno nebylo 
i nadále, chceme vás všechny pozvat na Svatomartinskou slavnost spojenou s lampio-
novým průvodem. Asi se na této slavnosti moc nezmění – budou koně, spousta svě-
týlek, upečené dobroty i divadelní scénka dětí z mateřské školy. Paní Zdenka
Petelíková nám otevře hradní krčmu, abychom se měli kde ohřát, i když nebudou
vuřty, ale možná martinská pečená husa, a výtěžek bude jako loni rozdělen. Část dosta-
nou děti z MŠ a část posíláme Nadaci Kuře. Protože tato slavnost je hlavně o tom, co
umíme dát. Někdy třeba nějakou korunu, někdy třeba úsměv. A že nebude nic létat 
v oblacích? Ale ano, možná to budou zase barevná světélka bouchavého ohňostroje. 
A to všechno proto, aby smutno nebylo......

za MŠ Švihov Jana Řeřichová
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Vernisáž obrázků z Malování
pro radost a Slepičí pohádka

Malování pro radost a město Švihov Vás srdečně zvou
v pátek 29. 11. v 17 hodin do malého sálu v Kulturním

domě na vernisáž obrázků, které vytvořily děti společně
s maminkami při Malování pro radost, a na Slepičí
pohádku, kterou zahraje Milena Jelínková, členka

Divadla Alfa Plzně. Těšíme se na Vás!
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Další včelí produkty
Včely díl 3 a 4

Včely mají nejen med, ale i další včelí produkty. První, co si musí postavit 
v novém obydlí, jsou plásty ze včelího vosku. Včelí vosk je výměšek jejich vosko-
vých žláz. Do plástů si ukládají zásoby potravy. Tedy medu a pylu. Pyl včely sbíra-
jí na květech rostlin a je to pro ně zdroj bílkovin, kterým krmí zejména svoje
budoucí generace, které vychovávají ve stejných plástech. Pyl je vlastně samčí
pohlavní orgán rostlin, jenž obsahuje velké procento bílkovin a nenasycených
mastných kyselin. Je tedy velice vhodný jako doplněk lidské výživy. Dá se říci, že
pyl má stejnou výživnou hodnotu jako mateří kašička.V hlavě mají včely hltanové
žlázy, ve kterých tuto kašičku vytvářejí. Je to vlastně jejich mléko. Tak jako savci
krmí svoje potomky mateřským mlékem, včely krmí svoje potomky sesterským
mlékem (viz kapitola – jak vzniká med). Mateří kašička je tedy dalším včelím pro-
duktem a nejlépe se získává z matečníků ve stáří cca tři dny. Jeden matečník obsa-
huje asi 0,3 g mateří kašičky. Jedná se o látku velice těkavou a nelze ji samostatně
uchovat, proto ji konzervujeme v medu. Matečník je nadstandardně velká plásto-
vá buňka ve vertikální poloze určená pro vývoj nové matky. Včely jej stavějí pouze
ve výjimečných situacích. Mateří kašička nachází uplatnění  zejména v kosmetice,
při výrobě zvláčňujících a omlazovacích přípravků na pleť.

Vnitřek úlu si včely krásně „natřou“ proti zatékání a proti průvanu pryskyři-
čnou látkou, které se říká propolis. Je to rostlinný produkt, který včely sbírají
venku na pupenech a větvičkách stromů. Propolis je látka, kterou včely používají
na desinfekci uvnitř svého obydlí. Je nutné si uvědomit, že v úlu je teplota kolem
35 °C a vlhkost cca 70 %, jak rychle by se asi šířila plíseň a houbové choroby na
dřevěném vnitřku úlu. A přitom díky propolisu je úl uvnitř nádherně čistý a má
příjemnou žlutohnědou barvu. Propolis získaný ze včelstva je používán k výrobě
mastí a tinktur, které jsou díky protizánětlivým účinkům propolisu využívány
zejména při povrchových poraněních k podpoře hojení a zabránění infekci. Stačí
postižené místo potřít a rána se rychle zhojí.

Posledním včelím produktem je včelí jed. Bohatství, které včely v úlu mají, to
znamená voskové plásty, zásoby medu a pylu a mládež musejí také chránit před
vetřelci. Všechny tyto produkty, které má původně včelstvo pro sebe, dokáže vyu-
žít i člověk. Med zejména jako sladidlo a doplněk potravy, stejně tak i pyl jako
úžasný zdroj bílkovin a dalších látek. Včelí vosk se používal odpradávna ke svíce-
ní v podobě svíček, ale i k odlévání složitých odlitků, například šperků. Propolis
využívá člověk jako desinfekci při různých poraněních kůže. Včelí jed získávaný
rovněž v čisté podobě slouží ve farmacii k výrobě antyalergenů, tedy prostředků
kterými lze u citlivých osob snížit alergickou reakci.

Čerpáno ze zdrojů VŮVČ Dol.   / Stanislav Volf/  
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